
Pamětní Jiří Kuděla – scénář videoreportáže 

 

Žák 1: Naším pamětníkem je pan Jiří Kuděla, dlouholetý český diplomat, ale také historik a 

archivář. Narodil se v Pardubicích, ale s Klatovskem je spojen už od dětství. 

Tento videohovor jsme natáčeli pomocí webkamery, jelikož jsme se nemohli osobně setkat 

s naším pamětníkem. 

Střih 1: 1:10 – 1:31  

Já ačkoli jsem se narodil v Pardubicích, tak jsem celé dětství prožil na Šumavě, protože moje 

rodina pochází ze Šumavy, bydleli jsme v Nýrsku. A tam jsem vlastně prožil mládí, dětství až do 

svých 11 let, než jsme se stěhovali do Plzně.  

 

Žák 2: Zajímal se o historii a i proto vystudoval archivnictví. Tomu se začal v 80. letech také 

věnovat  

a v archivu ho zastihla sametová revoluce 

Střih 2: 22:31-22:41  

Moje žena měla velice dobré kontakty s různými disidenty. Měla řadu přátel v těchto kruzích. 

 

Žák 3: S manželkou také doma přepisovali samizdatové tiskoviny. 

Střih 3: 24:57 – 25:17  

Pamatuju si, jak jsme přepisovali na našem psacím stroji takové základní pokyny, jak se chovat 

při výslechu na StB. Takže jsem to uměl nazpaměť, jak jsem to neustále přepisoval. A pak se mi 

to hodilo, protože mě také vyslýchali třikrát. 

 

Žák 4: Spolu se zúčastnili demonstrací při Palachově týdnu, ale především se v pátek 17. 

listopadu 1989 ocitli na Národní třídě: 

Střih 4: 28:35–28:45  

My jsme tam byli, my jsme tam skončili. Tam nás trošku zmlátili policajti. Teda mě, jí ne. Ale 

zmlátili tam nějaké další lidi. 

 

Žák 5: V roce 1992 začal pracovat v Kanceláři prezidenta republiky. 

Střih 5: 18:44 – 18:49  

A oni my řekli, tak my vás vezmeme, nastoupíte. 

 



Žák 6: Po vzniku samostatné České republiky tedy intenzivně začal pracovat pro tým nového 

prezidenta. 

Střih 6: 20:28 – 20:44   

2. února 93 byl zvolen prezidentem České republiky Václav Havel, takže jsme začali pracovat 

pro Václava Havla, což bylo úžasné období. Hrozně rád na to vzpomínám. 

 

Žák 7: Spolupráce s Václavem Havlem je pro něj celoživotním odkazem. 

Střih 7: 39:00–39:44  

Úspěch nebo štěstí bylo to, že jsem mohl dělat s Václavem Havlem. To mi prostě, jak říkám, 

nikdo nikdy nevezme, že jsem deset a ještě vlastně déle. Protože on když skončil ve své funkci, 

tak a byl už vlastně prezident v penzi a byl v té své kanceláři od konce teda svého mandátu roku 

2003 do roku 2011, kdy zemřel. Tak já jsem byl takový pověřenec ministra, ministerstva pro 

kontakt s kanceláří prezidenta v důchodu v uvozovkách. Takže já jsem s ním byl v kontaktu až 

do jeho smrti. 

 

Žák 8: V současné době působí jako český velvyslanec ve Slovinsku, předtím prošel řadou 

diplomatických misí, např. v Bosně, Německu či Itálii. 

Střih 8: 36.57–37.35  

Tak pozitivní je to, že poznáte spoustu zajímavých lidí a vlastně hrozně moc zajímavých zemí. 

Já jsem jich poznal dost, protože když jsem byl ředitel na ministerstvu zahraničních věcí, tak 

musel jezdit nejenom tam, kde teď sloužim, ale byl jsem po celém světě. Potkáte mnoho lidí a 

zažijete zajímavé věci, setkáte se zajímavými lidmi. Měl jsem to štěstí, že jsem se potkal s velmi 

zajímavými osobnostmi. Potkal jsem Kissingera. 

 

Žák 9: Ptali jsme se pana Kuděly, co by mělo být klíčovým pojmem pro budoucí generace. 

Střih 9: 46.28–46.40  

Svoboda. Svoboda ve vyjadřování, svoboda ve všem. V jednání. Svoboda ve volbě. A za 

spravedlnost, která je strašně důležitá. 

 

Žák 10: Těšíme se, až se s naším pamětníkem osobně potkáme na Šumavě. 


